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E
ls economistes asseguren 
que les perspectives per a 
l’economia andorrana en 
aquest 2022 són «favora-

bles», ja que «hi ha factors que ens 
fan pensar que podem ser optimis-
tes», com ara l’extensió de les vacu-
nes i la reducció de les hospitalit-
zacions, va assegurar la degana del 
Col·legi Oficial d’Economistes d’An-
dorra (COEA), Neus Cornella. Per 
contra, hi ha altres factors que per-
torben la dinàmica de creixement 
apuntada a finals del 2021 i l’inici 
del 2022: la variant òmicron, la difi-
cultat d’aprovisionament de materi-
als per a alguna activitat, la inflació 
i la manca de personal. «L’FMI [Fons 
Monetari Internacional] preveu que 
les economies avançades retrobaran 
durant el 2022 els nivells prepandè-
mia, i a Andorra això també pot pas-
sar», va explicar Cornella.

Pel que fa a l’Índex de Preus al 
Consum (IPC), que el 2021 s’ha situ-
at finalment en el 3,3% (més alt que a 

33 Un treballador del sector de la construcció en una de les obres que es fan al país.
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Els economistes són «optimistes» 
i preveuen un 2022 «favorable»
Tot i que alguns factors pertorben la dinàmica, 
enguany es podria tornar a nivells prepandèmia

Auguren que l’IPC es mantindrà i, si els salaris 
no augmenten, les famílies patiran «dificultats»
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PERSPECTIVES

zadors», sobretot en sectors com la 
construcció. A més, a parer de la de-
gana dels economistes, «en aquest 
cas la pandèmia ho ha afavorit», per-
què «una societat més oberta al te-
letreball permet atreure autònoms 
i empresaris del sector digital i dels 
serveis».

Precisament el sector de la cons-
trucció, un dels més importants del 
país, es troba en un context que l’afa-
voreix. Per exemple, l’atracció de re-
sidents amb un alt poder adquisi-
tiu seduïts per la qualitat de vida i 
una fiscalitat atractiva, ha generat 
una demanda d’habitatges de luxe. 
A més, la manca de pisos de lloguer 
ha fet que alguns residents es plante-
gin l’opció de la compra. Igualment, 
la pandèmia ha provocat un canvi de 
tipus d’habitatge, i algunes persones 
han optat per parròquies altes i uns 

habitatges més oberts. Per tant, «en 
funció de l’evolució i el pes del sector 
podem tenir un creixement més sos-
tingut o un canvi de cicle més brusc, 
però en tot cas la construcció està en 
un bon moment, tot i que les princi-
pals amenaces són les dificultats de 
subministrament i la manca de per-
sonal qualificat», va dir Cornella.

El sector financer, per la seva ban-
da, ha experimentat canvis en els 
darrers anys. Així, els economistes 
consideren que «les fusions són ne-
cessàries per mantenir la fortalesa i 
la consideració en l’àmbit internaci-
onal», tot i que la concentració «mi-
nora la competència i les opcions 
que tenen els ciutadans». En resum, 
la plaça financera «ha passat per una 
crisi important», però «s’ha adaptat 
al nou entorn i les perspectives de fu-
tur són optimistes». H

Tema del dia LA RECUPERACIÓ 
ECONÒMICA

«Hi haurà un creixement més sostingut 
o un canvi de cicle més brusc, però la 
construcció està en un bon moment»

«Les fusions bancàries, tot i ser 
necessàries, minoren la competència 
i les opcions dels ciutadans»

NEUS CORNELLA 
DEGANA COL·LEGI D’ECONOMISTES

França i més baix que a Espanya), du-
rant el 2022 «crec que es mantindrà, 
no creixerà, però haurem d’estar 
atents amb els subministraments 
d’energia elèctrica i també amb el 
creixement dels preus dels lloguers 
i de l’habitatge de compra», va augu-
rar la degana dels economistes. Ara 
bé, «si els salaris no creixen al ma-
teix ritme, el poder adquisitiu de les 
famílies patirà». Quant al Producte 
Interior Brut (PIB), el Departament 
d’Estadística va augurar el mes pas-
sat que durant el 2022 podria créi-
xer un 7,8%. Segons Cornella, «és bas-
tant raonable, fins i tot es parla de 
creixements més elevats als països 
veïns, ja que un altre cop hi ha ganes 
de consumir».

En les perspectives de creixe-
ment, la inversió estrangera «està 
funcionant» com «un dels catalit-

La inversió estrangera 
«està funcionant» com 
«un dels catalitzadors», 
i en aquest cas la crisi 
sanitària «ho ha afavorit»

33 Les noves infraestructures de 
transports influeixen en l’activitat 
econòmica. D’entrada, cal desta-
car la posada en funcionament de 
la línia aèria entre la Seu d’Urgell 
i Madrid. En aquest sentit, Neus 
Cornella afirma que «ha estat una 
molt bona notícia per a Andor-
ra perquè ens permet desencla-
var el país», ja que «és una con-
nexió que afavoreix la interacció 
d’empresaris i accedim a un mer-
cat laboral i de turistes llunyans i 
amb més poder adquisitiu». Tot i 
això, a partir d’ara caldrà veure si 
s’obren noves connexions des de 
l’aeroport d’Andorra-la Seu, com 
ara París, Londres o Mallorca. 

33 Pel que fa al futur, com el trans-
port per cable i el tramvia per l’in-
terior del país, «qualsevol opció 
que faciliti la mobilitat interna se-
rà bona, tant per als visitants com 
per als que hi vivim», però «tam-
poc ens hem d’oblidar que són in-
fraestructures complexes d’ubi-
car i presenten costos elevats», 
així que «potser l’Estat no està ara 
mateix en el seu millor moment 
per invertir en aquests projectes».

«L’Estat no està en 
el millor moment per 
a alguns projectes»
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Editorial

La clau del 
creixement 
serà la inversió 
estrangera

Els economistes preveuen un 
2022 «favorable»

del subministrament d’energia i els 
preus dels lloguers o compra d’ha-
bitatges. L’important, doncs, serà 
comprovar si els salaris van al ma-
teix ritme i el poder adquisitiu de les 
famílies no pateix. 

Però per a Cornella la clau del 
creixement econòmic és i serà la in-
versió estrangera, que actualment 
actua com un «catalitzador», sobre-
tot en sectors com el de la construc-
ció. En aquest sentit, la degana asse-
gura que la covid ho «ha afavorit», 
gràcies a la imposició del teletreball, 
que també ha atret nous residents 
d’alt poder adquisitiu que impul-

A
mb el pitjor de la crisi sani-
tària ja passat, els econo-
mistes són «optimistes» i  
auguren un 2022 «favora-
ble», justament, per l’alt 

nombre de vacunats i la reducció de 
les hospitalitzacions per covid-19. 
Ara bé, les bones perspectives es po-
drien veure tombades amb l’apari-
ció de noves variants del coronavi-
rus, la dificultat vigent d’aprovisi-
onament de materials, la inflació i 
la manca de personal generalitza-
da. Tot i això, la degana del Col·legi 
d’Economistes (COEA), Neus Corne-
lla, prefereix seguir la línia de l’FMI 

que estima que al llarg d’aquest any 
les economies més avançades torna-
ran a nivells de la prepandèmia. Un 
bon indicador serà l’IPC, que el 2021 
es va tancar en un 3,3%, i que podria 
continuar incrementant en funció 

sen la demanda d’habitatge de luxe. 
Igualment, part de la resta de la soci-
etat més modesta, ha apostat per un 
canvi de pis a parròquies altes amb 
via directa a la natura. Sigui com si-
gui, la construcció està en un bon 
moment i, malgrat les amenaces, els 
experts estan convençuts que tirarà 
endavant.

Finalment, pel que fa al sector fi-
nancer, des del COEA es considera 
que les fusions de bancs són neces-
sàries, de manera que les entitats 
s’han sabut adaptar a «un nou en-
torn» i les perspectives de futur tam-
bé són optimistes.

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.
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pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

E
ls joves diuen allò que pen-
sen. Això fa que els que 
no ho som tant aprenem 
d’ells. Amb la meva filla, 

que té 18 anys, dies després del de-
cret del Govern que establia l’obli-
gatorietat d’estar vacunats per acce-
dir als bars i restaurants del Princi-
pat fèiem cua al cotxe, cosa habitual 
al país. Durant aquella estona va fer-
me una reflexió que, després de veu-
re com la gent no vacunada s’ha ani-
mat a fer-ho, guanya força. «Mama, 
bo entenc que hi ha gent que no s’ha 
volgut vacunar malgrat campanyes 
on es convidava tothom a ser soli-
daris i s’explicava com beneficiaria 
tots el fet de vacunar-nos. Però, ara 
ens arriben les cames al cul quan ens 
demanen el passaport Covid per ac-
cedir als bars i restaurants. La gent 
ara sí, per fer la canya, es vacuna».

Com som les persones a voltes 
de individualistes! Els progressistes 
som molt crítics amb aquest Govern 
amb maneres que no arribem a en-
tendre. Però tanmateix creiem que 
cal que el ministre Benazet continuï 
amb restriccions per fer que el mà-
xim de persones es vacunin.

He de dir que conec persones que 
no es volen vacunar per por. Tal ve-
gada caldria fer una campanya per-
què la gent entengui quins són els 
beneficis d’estar vacunats. No s’ho 
han de prendre com un càstig. Cal 
que des dels ministeris expliquin els 
beneficis individuals i col·lectius de 
la vacuna, que es faci més pedagogia 
i la gent perdi la por.

Cal també que es garanteixi a les 
persones que pateixen efectes se-

La finestra
oberta

Beneïts els bars

cundaris el dret de poder tenir un se-
guiment acurat i de qualitat, trans-
parent, explicant els pros però tam-
bé tots i cadascun dels contres. La 
gent té dret a ser informada de tot. 

Jo m’he vacunat i ho he fet sense 
por, però he de dir que no vaig mirar 
els contres. Els no vacunats que sí 
han llegit i s’han informat dels con-
tres tenen dret a tenir un argumen-
tari prou clar i si escau un telèfon 
per poder contactar i resoldre tots 
els dubtes.

Tinc amics i coneguts que són 
propietaris de negocis que es veuen 
afectats per aquestes darrers restric-
cions i estan enfadats i decebuts. Se-
gur que agrairien una trobada amb 
el Govern per atansar postures i ai-
xí, com a mínim, sentir-se escoltats 
i no ser els castigats. Intentes parlar 
amb ells i conciliar perquè els ànims 
i el malestar es suavitzi però se sen-
ten discriminats i poc atesos. No en-
tenen per què han de ser ells els que 
han de fer la feina d’inspectors.

Amb la gent que no s’ha vacunat 
es fa difícil, per molt que els que sí 
que ho hem fet els vulguem convèn-
cer, donar una argument sòlid per-

què no tinguin por.
La covid no té data de caducitat i 

sembla que cada dia, amb noves so-
ques, es sap reinventar. Cal que des 
del Govern també es trobi la manera 
perquè els negocis que pateixen les 
restriccions tinguin a la seva dispo-
sició totes les eines per no baixar les 
persianes.

Si fins fa un temps parlar de fut-
bol i política a vegades era motiu de 
discussió, ara endemés parlar de la 
vacuna és motiu no només de dis-
cussió sinó que, fins i tot, a vegades 
de baralla.

Cal que la ciutadania estiguem 
units per poder sortir d’aquesta cri-
sis sanitària, però per això des de les 
administracions cal reforçar el dià-
leg i que la gent no hagi de trucar i 
trucar i no saber amb qui parlar en 
relació a tots els dubtes que tenen en 
relació a la vacuna.

Cal inversió en campanyes per 
conscienciar les persones, però cam-
panyes que ajudin a resoldre els ne-
guits dels que dubten i que esvaei-
xin les pors.
Membre de la CPN de Progressis-
tes-SDP

CANO
SANDRA
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El Pirineu necessita inversió per assegurar el 
seu futur, captar talent, evitar la despoblació i 
mirar cap endavant amb garanties

EPC

ra cal que les institucions catalanes 
busquin sinergies amb el Principat i 
tots els altres territoris citats. D’algu-
na manera, l’experiència es pot rei-
vindicar per altres objectius, com pel 
que fa en l’àmbit de la cultura, el pa-
trimoni o els serveis sanitaris i edu-
catius. Fer permeable les fronteres 
per compartir objectius guanyadors, 
que aniran en detriment del territo-
ri, de l’economia i de la seva gent 
sempre és una aposta guanyadora.

I acabo amb el referèndum. No se-
ré jo qui critiqui que es doni la pa-
raula a la ciutadania del Pirineu per-
què es pronunciï sobre si vol o no els 
Jocs Olímpics d’Hivern del 2030. Jo 
sempre defenso que preguntar a la 
gent hauria de norma i no excepció, 
com es fa a Suïssa, que pràcticament 
tot es decideix a través dels referèn-
dums. Per tant, si el Govern plante-
ja aquesta votació benvinguda sigui. 
Coneguts els resultats, però, serà el 
moment de començar a treballar de 
valent amb la mirada posada en el 
2030. Som-hi doncs. H

d’internet, el Pirineu necessita in-
versió per assegurar el seu futur, cap-
tar talent, evitar la despoblació que 
l’afecta des de fa molts anys i mirar 
cap endavant amb garanties. Com 
a lleidatà sempre reivindico tres co-
ses: la millora de l’Eix Pirinenc (espe-
cialment el Port de Perves i el Port del 
Cantó) i l’eixamplament de la N-230 
entre Pont de Montanyana i Pont de 
Suert perquè l’accés des de les terres 
de Ponent cap a la Val d’Aran i Fran-
ça i a la inversa sigui molt més fluid 
que el que és ara. D’altra banda al Pi-
rineu li cale un internet digne de tal 
nom. A l’època del 5G la velocitat de 
la xarxa és encara molt millorable 
i això impossibilitat captar empre-
sa, talent, professionals liberals que 
amb la pandèmia voldrien deixar la 
gran ciutat i buscar un entorn privi-
legiat com el de les nostres munta-
nyes i que ara no ho poden fer preci-
sament per aquest problema de co-
municacions tecnològiques.

I algú dirà. I això no es pot fer sen-
se uns Jocs Olímpics? Segurament 

D
ijous passat em van tru-
car des de Presidència 
per avisar-me que l’ende-
mà hi hauria novetats so-
bre els Jocs Olímpics d’Hi-

vern. El primer que vaig preguntar 
va ser per la data de la consulta (atès 
que aquest era un requisit sine qua 
non per tirar endavant o no la inicia-
tiva). No em van revelar la data però 
sí que em van avançar que l’enques-
ta que el govern de la Generalitat ha-
via encarregat al respecte (sense dir-
me’n els resultats) havia anat força 
bé. Com és obvi en aquests casos el 
sondeig es va filtrar a les poques ho-
res perquè quan una cosa la saben 
més de dues persones ja comença a 
córrer a velocitat de creuer. I el re-
sultat, com em van dir, era molt bo. 
El 73% d’habitants de l’Alt Pirineu 
i Aran i gairebé el 74% dels catalans 
estan d’acord amb la celebració dels 
Jocs perquè creuen que serà bo pel 
territori. Jo diria que ara només fal-
ta voltar però aquest referèndum em 
penso que es guanyarà amb certa fa-
cilitat.

Personalment no he entès mai 
que es recorri a una consulta prèvia 
per decidir si es presenta o no la can-
didatura pels Jocs d’Hivern del 2030 
(altra cosa és que el Comitè Olímpic 
Internacional els concedeixi). I no 
ho entès mai perquè em penso que 
aquesta és una de les iniciatives més 
interessants que ha plantejat mai Ca-
talunya. D’altra banda, com explica-
ré més endavant, tampoc ho critico 
perquè votar sempre em sembla una 
bona mesura. D’entrada faré algu-
nes consideracions al respecte. Són 
els arguments que sempre utilitzo 
per defensar els Jocs però em penso 
que no està de més tornar-los a plan-
tejar. Tothom sap que un certamen 
d’aquestes característiques compor-
ta inversions i el Pirineu en necessi-
ta moltes. Terra massa vegades obli-
dada, tant a nivell d’infraestructu-
res i de comunicacions com de xarxa 

sí. Com també s’hauria pogut millo-
rar Barcelona sense l’èxit del 92. Però 
el cas és que ni es feia llavors ni es fa 
amb el Pirineu. Potser per falta de re-
cursos econòmics, potser per falta de 
polítiques que tinguin aquest terri-
tori en el seu punt de prioritats o pot-
ser per desconeixement. Sigui el que 
sigui els Jocs han de servir per acon-
seguir millores que ni s’han fet ni se 
les esperen. Per tant, benvingut sigui 
aquest certamen més enllà dels èxits 
esportius i del prestigi que pot por-
tar per les pistes, palaus de gel i in-
fraestructures existents i les que es 
construiran. Ara bé. Perquè això si-
gui un èxit cal que Catalunya obri els 
Jocs al Pirineu. Com va dir la conse-
llera d’Exteriors, Victòria Alsina, cal 
per exemple que Andorra sigui soci 

d’aquesta aventura. Com ho hauria 
de ser també l’Aragó i França. Els Pi-
rineus s’han d’entendre com un tot. 
No són patrimoni de Lleida, de Giro-
na, de Catalunya, de l’Aragó, d’An-
dorra, d’Occitània ni de la Catalunya 
Nord. Sinó que són unes terres que 
expliquen una cultura i unes mane-
res de fer que també cal pensar-les 
en global. De la mateixa manera que 
les pistes d’esquí de Catalunya i la in-
fraestructura turística són d’excel·-
lència l’aposta de la Generalitat se-
rà molt més forta si hi suma també 
les pistes d’Andorra, el Palau de Gel 
de Canillo i la seva experiència tu-
rística. I el mateix es pot dir de l’Ara-
gó. Aquesta, doncs, és una oportuni-
tat que cal aprofitar i un cop lliure 
el camí per presentar la candidatu-

Més enllà de les valls

Uns Jocs Olímpics pels Pirineus
Benvinguts siguin més enllà dels èxits esportius si han de servir per aconseguir millores pel territori

Guillaumet
FRANCESC
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Entrevista als portaveus de Pares Units, Marcel Albós i Jordi Deu 3 El grup recull el neguit d’uns progenitors davant les mesures que involucren els infants Pàgines 6 i 7 LLL

creditar-nos. Crec que molta gent no 
s’ha llegit l’article d’opinió a EL PE-
RIÒDIC que vam fer on exposàvem, 
de forma raonable, les nostres incer-
teses. Però podem assegurar que no 
som antivacunes, perquè hi ha per-
sones dins del grup que sí que s’han 
administrat la vacuna contra la co-
vid. El nostre objectiu està centrat 
a evitar la vacunació global i sense 
prescripció dels nens i nenes entre 
cinc i 11 anys. 
–JD� Insistim, nosaltres no som an-JD� Insistim, nosaltres no som an-
tivacunes perquè tenim els nostres 
fills vacunats amb els vaccins que 
habitualment se’ls administra a me-
sura que van creixent. És en aquest 
cas concret que pensem que les co-
ses estan anant molt de pressa i ho 
volem veure clar.
–MA� La nostra lluita és per la cana-MA� La nostra lluita és per la cana-
lla, perquè no els treguin uns drets 
en funció de si estan vacunats o no, 
i perquè són molt petits perquè els 
posin una vacuna que està en fase 
de prova.
–JD� I des del punt de vista ètic, si el 
fet de vacunar els nens és per pro-
tegir als ancians, pensem que no és 
acceptable. Cal adoptar altres estra-
tègies que no condicionin el desen-
volupament o l’escolarització dels 
nens.
 
–També van fer referència a l’ús de la 
mascareta. No el consideren adient?
–MA� Bé, aquí cal contextualitzar la 
qüestió a la pandèmia.
–JD� Sí. El conjunt del col·lectiu vam 
entendre, a partir d’una altra vari-
ant on la contagiositat no era tan ele-
vada, que potser era adequat que els 
nens no fessin ús de la mascareta a 
les aules. S’ha demostrat que és be-
neficiós per la seva educació, sobre-
tot en els més petits i de cara a desen-
volupar bé el llenguatge. Però ara 
sabem que amb l’òmicron la contagi-
ositat és explosiva, així que entenem 
que en la situació actual és necessa-
ri que hi hagi la mascareta, però de-
manem que sigui el mínim impres-
cindible. Sigui com sigui, defensem 
que la decisió vingui a criteri dels es-
pecialistes, però ens agradaria poder 
tenir accés a la informació científica 
que estan utilitzant per definir les 
mesures. �olem que ens donin els ar-
guments perquè creiem que no s’es-

–Li van exposar aquests dubtes al 
ministre Benazet?
–JD� Aquesta part en concret no, per-JD� Aquesta part en concret no, per-
què no hi havia aquesta informació, 
però molts Estats estan prenent la 
decisió de vacunar els infants sen-
se tenir aquestes dades d’afectació. 
Fins i tot en contra de l’Organització 
Mundial de la Salut �OMS�, que de-
mana als països que no vacunin els 
infants. I el mateix assessor del Go-
vern, el doctor Federico Martinón, 
acaba de fer una publicació on afir-
ma que, i llegeixo textualment� «La 
vacunació universal de l’infant té 
un benefici marginal. Decidir-ho és 
complex, i cal tenir en compte altres 
factors científics, ètics, polítics, eco-
nòmics i epidemiològics. Deixar-los 
com a reservori facilitaria que la in-
fecció fos lleu i uns adults amb refor-
ços immunitaris naturals». 

–Tot i això, sí que obren la porta a què 
la vacunació es dugui a terme sota 
prescripció mèdica, oi?
–JD� Sí. Plantegem que, sota prescrip-JD� Sí. Plantegem que, sota prescrip-
ció mèdica pediàtrica i en alguns ca-
sos on hi hagi patologies prèvies, els 
nens s’hagin de vacunar. La matei-
xa Pfizer, titular de la vacuna infan-
til, demana a la seva pàgina web que 
la vacuna s’inoculi sota prescripció 
mèdica, i això no s’està fent. Cal veu-
re què decideix el Govern en aquest 
sentit, però nosaltres creiem que és 
molt important que sigui així i no de 
forma generalitzada.
–MA� De fet, qualsevol vacuna que 
es punxa als menors ha de ser sota la 
prescripció d’un metge. I si un pedi-
atra no ho ha avalat, el professional 
d’infermeria no li posarà la vacuna 
al nen. Així mateix, penso que tam-
bé s’haurien de tenir en compte al-
tres elements com una prova d’anti-
cossos i que pesi a l’hora de recoma-
nar o no l’administració del vaccí.

–Se senten coaccionats de cara a va-
cunar els seus fills?
–JD� En certa manera sí que hi ha una 
pressió. I vull recordar que parlem 
d’una vacuna que no és esterilitzant, 
així que de la mateixa manera que 
passa amb el certificat covid en els 
adults, es pot transmetre igualment 
la malaltia i així ha passat, perquè 
tot i que està en vigor s’han multipli-

ció, no només als nens. Penso que 
s’hauria d’ampliar, perquè si només 
ho fas a la canalla els estàs assenya-
lant com si fossin ells els que trans-
metessin el virus. El virus el portem 
tots, grans i petits, però si només 
fas cribratges als nens, la culpa serà 
d’ells quan no és el cas, i penso que 
els podem generar culpabilitat i por.

–D’aquesta manera, quina és la se-
va proposta de cara a la gestió de la 
pandèmia en els infants?
–JD� Hem proposat una bateria de 
mesures força extensa, però de mo-
ment, no la volem donar a informa-
ció pública. Preferim esperar que 
el Govern ens doni resposta prime-
rament, i en cas que no ens respon-
guessin, aleshores ho faríem públic. 
A nosaltres ens interessa el resultat, 
i si això passa per no ferir sensibili-
tats a escala política, és la línia que 
hem decidit emprendre més que fer 
manifestacions. En qualsevol cas, 
hem pogut comprovar que algunes 
de les casuístiques que vam plante-
jar en la proposta s’han anat com-
plint. Per exemple, en la reunió 
amb el ministre vam fer menció de 
la possibilitat d’anar a buscar la im-
munitat natural en els infants com 
a estratègia alternativa a la vacuna, 
vist que l’afectació de la malaltia so-
bre els nens és molt baixa. En aquest 
sentit, quan vam fer la reunió amb 
el ministre a mitjan desembre, ens 
va reconèixer que considerava que 
al final de la sisena onada, el col-
lectiu dels nens ja tindria de l’ordre 
d’un 40% d’immunitat. Encara no 
hem arribat al pic i ja som en aques-
ta xifra. En canvi, nosaltres li vam 
comentar que, mitjançant els nos-
tres càlculs, consideràvem que s’ha-
via quedat curt, i li vam dir que a la 
fi de la sisena onada estaríem al vol-
tant del 60%. 

A efectes pràctics, el nostre ar-
gument va agafant força, perquè la 
proposta que vam fer i que ja deta-
llarem més endavant va a buscar la 
immunitat natural dels  nens i ne-
nes, aprofitant que som un dels pa-
ïsos que està més endavant al res-
pecte. A més, també és una oportu-
nitat de ser pioners i tenir un seguit 
d’avantatges des del punt de vista 
estratègic de país. H

«El virus el portem 
tots, grans i petits, 
però si només fas 
cribratge als nens, la 
culpa serà d’ells quan 
no és el cas»

«En la reunió amb 
el ministre vam 
fer menció de la 
possibilitat d’anar a 
buscar la immunitat 
natural en els infants»

«La mateixa Pfizer 
demana a la seva 
pàgina web que la 
vacuna s’inoculi sota 
prescripció mèdica,    
i això no s’està fent»

«Dona la sensació que 
des dels Estats es vol 
castigar les persones 
que no s’han vacunat 
i tenim por que també 
es faci amb els nens»

tà fent prou pedagogia.

–Així mateix, comentaven que tro-
ben invasives les proves TMA i TRA. 
Per què?
–MA� La meva visió particular és que 
la gestió al voltant de la incidència 
a les escoles es feia millor al princi-
pi de la pandèmia que ara. Per fer 
les proves TMA anaves directament 
amb el cotxe, i ara has d’anar a fer 
cua durant dues hores amb un nen 
que al cap de poca estona ja estarà 
nerviós. Així mateix, sabem que hi 
ha proves que es fan mitjançant la 
saliva i que són molt efectives.
–JD� Hi ha infants que tenen molta 
animadversió que els facin això. Des 
del punt de vista mèdic, ja hi ha di-
versos professionals que diuen que 
aquest sistema és molt invasiu pel 
nen, i havent vist que hi ha l’opció 
de la saliva, li vam proposar al mi-
nistre que analitzessin la possibi-
litat d’introduir-los, com ens cons-
ta que s’ha fet a Alemanya i Galícia. 
–MA� A més, també defensem que es 
facin els cribratges a tota la pobla-

cat els casos.
–MA� Passa una mica com en el cas 
del condicionant de passar el cribrat-
ge setmanal per poder assistir a les 
extraescolars o al menjador. Penso 
que haurien pogut implementar al-
tres opcions, com per exemple, unir 
aquells alumnes que no estan cri-
brats en lloc de discriminar-los.
–JD� Al final, dona la sensació que des 
dels Estats es vol castigar les perso-
nes que no s’han vacunat, i en aquest 
cas tenim por que també es faci amb 
els nens. Però és un càstig injust i ar-
bitrari, com la forma que es va ex-
pressar al voltant dels no vacunats el 
president Macron. Això fomenta la 
discòrdia i la divisió social. 
–MA� I tot plegat en un país on al seu 
escut hi ha l’expressió que la unió fa la 
força. Doncs s’està fent tot el contra-
ri per una qüestió absurda, sense cap 
base científica, ni sanitària, ni de res.

–Aquesta argumentació pot com-
portar que els titllin d’antivacunes. 
Com es defensen al respecte?
–MA� Penso que això ho fan per desa-MA� Penso que això ho fan per desa-
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Entrevista als portaveus de Pares Units, Marcel Albós i Jordi Deu 3 El grup recull el neguit d’uns progenitors davant les mesures que involucren els infants
L. L.

«La nostra lluita és per la canalla, 
perquè no els treguin uns drets en 
funció de si estan vacunats o no»

MARCEL 
ALBÓS
JORDI      
DEU
Portaveus de Pares Units

Jordi Deu i Marcel 
Albós, la darrera 

setmana.

El grup Pares Units es va formar a 
l’inici del curs 2021-2022 per defen-
sar els neguits d’una part dels pares 
davant les mesures de gestió de la 
pandèmia que s’anaven implemen-
tant respecte de les escoles i l’alum-
nat. Marcel Albós i Jordi Deu són dos 
dels portaveus, i van explicar a EL PE-
RIÒDIC que una de les seves princi-
pals preocupacions actuals té a veu-
re amb la vacunació dels menors en-
tre cinc i 11 anys.

–Com va sorgir la plataforma?
–Marcel Albós �MA�� �a ser per ini-Marcel Albós �MA�� �a ser per ini-
ciativa d’un grup de persones que 
els preocupava com anava evolucio-
nant la pandèmia i la seva repercus-
sió envers els infants. Nosaltres no hi 
vam ser en el moment de la seva for-
mació, sinó que hi vam entrar a mit-
jan desembre, arran de la recollida 
de signatures que s’ha impulsat des 
del grup.
–Jordi Deu �JD�� La seva constitució 
va ser al 19 de setembre del 2021. I 
per mi, el més rellevant és el fet que 
en poc temps es van recollir 700 sig-
natures i ara ja estem al voltant de 
les 900, tot i les dificultats per fer 

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil

«Des del nostre punt 
de vista, la balança 
de benefici-risc està 
descompensada 
i no surt a compte 
vacunar els nens»

aquesta acció tenint en compte el 
context actual, que fa que principal-
ment s’impulsi pel boca-orella.
 
–Quantes persones en formen part 
actualment?
–MA� La plataforma representa ac-MA� La plataforma representa ac-
tualment aquests prop de 900 ciu-
tadans que han signat, a més de les 
891 persones que hi ha donades d’al-
ta als grups de Telegram i Facebook. 
També, convidem a incorporar-se to-
tes aquelles persones interessades.
 
–I quina interacció tenen entre els 
membres?
–JD� A través de Telegram i Facebo-JD� A través de Telegram i Facebo-
ok s’informa del que s’està fent als 
grups de treball i les reunions que 
s’han mantingut. Més enllà, i per a 
persones com nosaltres que no es-
tem immiscides en les xarxes soci-
als, hi ha els administradors, que 
són persones que coordinen el grup 
i fan passar els missatges a través de 
WhatsApp, correu electrònic o fent 
trucades directament. El contacte és 
per passar-nos publicacions que tro-
bem interessants amb informació 
relacionada, perquè el que volem fer 
és que, partint del fet que és un fe-
nòmen nou i que tots en som apre-
nents, anar recollint informació 

nova, i el país que té una mica més 
de dades al voltant és els Estats 
Units, on s’han aplicat uns 8,3 mili-
ons de dosis a menors d’entre cinc i 
11 anys. A partir d’aquí, es fa una re-
collida de resultats, tenint en comp-
te els efectes adversos i l’eficàcia de 
les vacunes. Hem estudiat aquestes 
dades oficials a partir del paràme-
tre bàsic en epidemiologia que és el 
nombre necessari a tractar, que in-
dica quina és la quantitat de nens 
que hem de vacunar per evitar un 
cas molt greu o de mort. Així, als 
Estats Units s’ha trobat que cal va-
cunar més d’un milió de nens per 
poder evitar un cas molt greu o de 
mort. En canvi, hi ha de l’ordre de 
0,7 morts, 24 casos d’efectes adver-
sos greus i 1.000 casos d’efectes lleus 
per cada milió per la sola vacunació. 
Això tenint en compte que només 
es declaren al voltant del 10% de les 
casuístiques, per tant, potser s’hau-
rien de multiplicar per dos o per 10 
aquestes xifres. Per això, des del nos-
tre punt de vista, la balança de be-
nefici-risc està descompensada i no 
surt a compte vacunar els nens si els 
vaccins aporten un perjudici més 
greu a la població infantil. No li tro-
bem el sentit i ho voldríem discutir 
amb el Ministeri de Salut.

per poder valorar les estratègies que 
s’estan prenent. En definitiva, som 
un grup de pares que dediquem part 
del nostre temps a informar-nos per 
poder aportar el nostre granet de 
sorra de forma constructiva, amb el 
desig que la gent que pren les decisi-
ons escolti les nostres propostes, que 
són fonamentades i raonades. 

–Han emprès accions com una re-
collida de signatures o enviar car-
tes als representants polítics. Com 
han anat?
–MA� Tot això és molta feina buro-MA� Tot això és molta feina buro-
cràtica. Però, per ara, el camí està 
sent satisfactori perquè estem ve-
ient interès. La sensació és que des de 
l’Executiu senten que el que propo-
sem pot ser beneficiós, i aquesta és 
la voluntat del conjunt de persones 
que formem part de la plataforma.

–El primer objectiu del grup és aturar 
la vacunació. Quina és la seva pre-
ocupació al respecte?
–MA� Hi ha diversos països, com el 
Japó, Finlàndia o Noruega, que han 
aturat la vacunació als infants. No-
saltres demanem al Govern que in-
vestigui aquestes casuístiques i es-
brini per què s’ha aturat. 
–JD� La vacunació infantil és molt 
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TWITCH/RUBIU5

33 El moment en què Rubiu5 va perdre la connexió en el joc de Minecraft per l’atac virulent de dissabte.

@PeriodicAND

INTERNET

L
a xarxa d’Andorra Telecom 
va patir divendres i dissabte 
dos atacs de denegació de ser-
vei (DDoS). El motiu, segons 

van informar ahir en un comunicat, 
va ser perjudicar la programació en 
directe del torneig internacional 
del videojoc de Minecraft sobre El 
Joc del Calamar en el qual participa-
ven alguns dels youtubers residents 
al Principat.

Els atacs virulents van afectar el 
divendres al vespre entre les 21.00 
hores i les 22.30 hores i el dissabte 
entre les 19.00 hores i les 22.00 ho-
res al servei d’internet i de 4G d’al-
guns clients de la companyia de te-
lecomunicacions. Tot i això, l’afec-
tació es va poder mitigar de manera 
ràpida gràcies a la capacitat de pro-
tecció que té Andorra Telecom per 
fer front a aquests casos, amb escuts 
específics per a aquests tipus d’atacs.

El portaveu d’Andorra Telecom, 
Carles Casadevall va explicar que  
«l’atac anava dirigit a youtubers que 
viuen al país i aquest cop l’atac ha 
estat el més virulent mai rebut a la 
xarxa andorrana» i va destacar que 
«segons un dels nostres proveïdors, 
mai havia vist un atac tan fort com 
aquest».

Però, què és un atac de denega-
ció de servei (DDoS)? Segons fonts 
de la mateixa companyia, aquesta 
mena d’atacs consisteixen a enviar 
un gran volum de trànsit brossa, des 
de múltiples ordinadors distribuïts 
en diferents zones geogràfiques, a 
algú en concret (a una persona o a 
un país) per saturar-lo i impedir que 
aquesta persona pugui fer ús del ser-
vei d’internet mentre dura l’atac. Els 
darrers atacs registrats a la xarxa an-
dorrana, anaven dirigits a persones 
concretes, però, poc o molt, acaben 

Andorra Telecom pateix els atacs 
pirates més virulents registrats
El motiu va ser perjudicar la programació en directe dels ‘youtubers’ residents al país

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

d’internet. En aquest cas, l’afectació 
ha estat aleatòria i puntual pels nos-
tres usuaris».

HUMOR DE LA SITUACIÓ/ Alguns dels cre-
adors de continguts que es van veu-
re afectats pels atacs DDoS van en-
caixar la situació agafant-la amb hu-
mor. En el moment en el qual es va 
produir un dels atacs l’streamer espa-
nyol Ibai Llanos va perdre la vida en 
el joc, d’aquí que el resident youtu-
ber The Grefg acusés de broma a Lla-
nos de «contractar hackers russos per 

tirar la connexió» per venjar la se-
va pròpia mort al joc. Aquest, va res-
pondre amb una piulada anunciant, 
també de broma, que havia comprat 
la companyia i que havia reforçat la 
seguretat d’aquesta. Altres usuaris 
de les xarxes també es van sumar a 
agafar-ho amb humor, fet pel qual 
van circular algunes imatges dels su-
posats hackers que van llençar la con-
nexió del país que anaven des d’an-
tigues fotografies dels influencers a 
la mateixa agència tributària espa-
nyola. H

TWITTER/AEMET_CAT

33 Les ones expansives del volcà Tonga detectades a l’aeroport de la Seu.

Les ones acústiques del volcà 
Tonga arriben fins al Pirineu

Les ones acústiques del volcà Tonga 
es van percebre fins al Pirineu segons 
van comunicar des de la plataforma 
global de notícies i periodisme ambi-
ental de l’Agència EFEverde. Així, les 
dades obtingudes pel sensor sísmic 
instal·lat en la LSC van indicar que es 
van enregistrar fins a dues ones a la 
serralada pirinenca.

La primera va arribar als Pirineus 
cap a les 20.00 hores seguint la ruta 
més curta entre Tonga i la serralada; 
i la segona es va registrar quatre ho-
res més tard després de recórrer el 
globus terraqüi en direcció contrà-

tres d’aquests passos en els sensors 
sísmics situats en zones amb poc so-
roll ambiental, tot i que la detecció 
sísmica de la deformació del terreny 
produïda pel segon pas de les onades 
acústiques és un fet excepcional que 
va posar en relleu la gran energia alli-
berada per l’explosió.

Tanmateix, des del Servei Oficial 
de l’Agència Estatal de Meteorologia 
de Catalunya (Aemet) van compartir 
per les xarxes les dues ones expansi-
ves detectades per l’explosió del vol-
cà de Tonga percebudes des de l’aero-
port de la Seu d’Urgell. H

El sensor sísmic va 
enregistrar dues ones a la 
serralada pirinenca

GEOLOGIA

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

‘Dones d’aigua’, acceptat en dos festivals
MÚSICA 3Els videoclips Plou a la Massana i Dones d’aigua, dirigits per Hec-
tor Romance a partir de les peces musicals homònimes de Juli Barre-
ro, estan començant el seu recorregut al circuit Internacional de Fes-
tivals de Videoclips. Segons van informar ahir a través d’un comuni-
cat de premsa, en aquest moment hi ha dues seleccions confirmades, 
l’International Music Video Awards, que tindrà lloc a Budapest i el Ro-
me Music Awards, que se celebrarà a la capital italiana.

Tall puntual a l’avinguda 
Verge de Canòlich

Rubio, guia dels llocs de 
‘Morts, qui us a mort?’

CIRCULACIÓ 3El Comú de Sant Julià 
de Lòria, a través de Twitter, in-
forma d’un tall puntual per obres 
a l’avinguda Verge de Canòlich. 
D’aquesta manera, avui, entre les 
09.00 i les 13.00 hores hi haurà 
una alteració en el trànsit en el 
tram final d’aquesta avinguda. 
Concretament, les obres i el tall 
se centraran en la part final de 
l’avinguda que connecta amb la 
rotonda de l’avinguda Rocafort 
a la CG-1. 

CULTURA 3L’escriptor andorrà Iña-
ki Rubio va dur a terme dissab-
te una ruta literària basada en 
la seva última obra Morts, qui us 
ha mort?. Segons va posar de ma-
nifest el Comú de Canillo, Rubio 
amb alguns dels seus lectors, va 
començar la ruta literària pel po-
ble de Ransol on van apropar-se 
fins a la casa Gastó, després va se-
guir per Canillo i, finalment, va 
cloure a la parròquia d’Andorra 
la Vella. 

breus

Les
piulades

Acabo de comprar 
Andorra Telecom. 
Hem reforçat la se-
guretat i ara ja hauria 
d’estar tot en ordre.

‘Hackers’ abans: Et 
trec de la partida del 
Call of Duty
‘Hackers’ ara: Vaig a 
llençar l’internet d’un 
país sencer

És a dir, jo entenc que 
perdre dona ràbia, pe-
rò d’aquí a contractar 
un grup de ‘hackers’ 
russos per tirar-nos la 
connexió...

Si em moro al tor-
neig per culpa de l’in-
ternet, li demanaré 
100.000 euros a An-
dorra Telecom

IBAI LLANOS

EL RUBIUS

THE GREFG

RICKY EDIT

@IbaiLlanos

@Rubiu5

@TheGrefg

@RickyEdit

afectant altres clients que veuen que 
el seu servei d’internet no funciona 
correctament.

Sortosament, les millores i les 
inversions que s’han fet els darrers 
anys per protegir el servei d’inter-
net al país, han permès que el ser-
vei d’internet hagi continuat funci-
onant a una gran part de la població 
durant l’atac i, un cop acabat, es va 
recuperar totalment. Casadevall va 
afegir que «si això hagués passat fa 
uns anys, el país sencer s’hauria vist 
afectat i s’hauria quedat sense servei 

ria. Les dades obtingudes en la LSC 
permeten identificar la deformació 
del terra produïda pels segons pas 
de les ones de pressió, unes 36 hores 
més tard, les quals van arribar als Pi-
rineus després d’haver circumval·lat 
novament la Terra i d’haver viatjat 
un total de 57.000 quilòmetres.

El CSIC va manifestar que és re-
lativament habitual detectar dues o 
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L’últim terratrèmol va ser una 
continuació del de l’octubre 
Andorra pot experimentar sismes d’una intensitat de set sobre 12 a l’escala de Richter cada 500 anys

@alexpontt

E
l terratrèmol de magnitud 
2,5 que es va registrar a pri-
mera hora de la tarda del di-
marts passat a la zona de l’Alt 

Urgell té el seu origen en el sisme de 
3,6 a l’escala de Richter que es va ori-
ginar l’11 d’octubre i que va sacsejar 
tot el Principat. «Portem mesos expe-
rimentant petites rèpliques del terra-
trèmol d’Os de Civís; el fenomen que 

ÀLEX PONT
ESCALDES-ENGORDANY

es va dur a terme dimarts passat és tan 
sols la inèrcia de l’energia alliberada 
fa tres mesos», va declarar la investi-
gadora d’Andorra Recerca i Innovació 
Natàlia Gallego. 

Pel que fa a les enquestes a la po-
blació sobre els terratrèmols, de mo-
ment, s’han dut a terme més d’un cen-
tenar. De fet, aquestes preguntes es 
realitzen per mesurar la intensitat. 
«Els sismes parcials d’aquest calibre es 
produeixen als Pirineus anualment o 
cada dos anys, ja que el país es troba en 

una zona de sismicitat moderada», va 
informar Gallego. A més a més, tam-
bé va afegir que «el Principat pot arri-
bar a experimentar terratrèmols amb 
una intensitat de set sobre 12 a l’esca-
la de Richter cada 500 anys». Segons 
els experts, a partir de cinc sobre 12 
es poden començar a produir danys 
estructurals rellevants en les edifica-
cions. Tal com va afegir Gallego, «les 
bordes antigues i els edificis del segle 
passat serien les primeres a veure’s 
afectades».

Amb relació a les causes d’aquest 
fenomen geològic, l’origen es troba 
en l’alliberament d’energia de les fa-
lles del territori muntanyós, segons 
va assenyalar Gallego, «a sota de la ser-
ralada dels Pirineus hi ha un munt 
de discontinuïtats i molta activitat». 
En aquesta mateixa línia, el tècnic de 
riscos geològics, Joan Torrebadella, 
va afirmar que «juntament amb la 
serralada bètica, és un dels llocs amb 
més activitat sísmica de la penínsu-
la Ibèrica». Així mateix, Torrebadella 
va assenyalar que «si ens remuntem 
als grans moviments de les plaques 
tectòniques del passat, aquest feno-
men s’ha donat perquè la placa afri-
cana ens continua empentant contra 
la placa europea». Malgrat l’ensurt, el 
tècnic va indicar que «la població esti-
gui tranquil·la, són fenòmens que es 
continuaran produint; a dia d’avui hi 
ha molts dispositius que ens ajuden a 
preveure els grans terratrèmols per a 
actuar en conseqüència». 

Així doncs, el terratrèmol de l’11 
d’octubre va ser de 3,6 graus a l’esca-
la de Richter i es va deixar notar a tot 
el territori andorrà durant uns segons 
sense haver de lamentar cap dany físic 
o estructural, però va ser l’inici d’uns 
moviments sísmics que s’han prolon-
gat, de moment, fins ara. «No seria es-
trany que tornéssim a registrar peti-
tes rèpliques com les que tenim a la 
base de dades des de l’octubre fins a 
principis d’any; però aquests petits 
sismes no els nota ningú», va recalcar 
la investigadora de l’ARI. H

«Portem mesos 
experimentant 
petites rèpliques del 
sisme originat a Os 
de Civís»

«Les bordes antigues 
i els edificis del segle 
passat serien els 
primers a veure’s 
afectats»

Natàlia Gallego
INVESTIGADORA DE L’ARI

Els experts avisen 
que «no seria estrany 
tornar a registrar petites 
rèpliques», tot i que no 
les notaria ningú

33 Gràfic sobre la incidència del terratrèmol a la zona dels Pirineus on s’assenyala la profunditat de l’origen.
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«No tenim previst treure la mitja hora 
gratuïta ni apujar els preus, al contrari»
ROSA GILI Cònsol major d’Escaldes-Engordany

ANA/L.G.

Passat l’equador del mandat comu-
nal, la cònsol major d’Escaldes-En-
gordany, Rosa Gili, fa balanç dels dos 
primers anys al capdavant del comú 
ressaltant la gestió marcada per la 
irrupció de la pandèmia i les difi-
cultats que aquesta ha generat, així 
com els esforços que s’han destinat a 
donar suport a la població i al sector 
empresarial i comercial. La manda-
tària també posa en relleu els projec-
tes que encara la corporació pels prò-
xims dos anys i destaca iniciatives 
com els aparcaments de l’Església i 
de l’Obac, els quals afirma que solu-
cionaran les mancances de la zona 
i el projecte Caldes, informa l’ANA.

–Han passat dos anys des de la seva 
arribada al comú. Quin balanç en fa?
–Han estat dos anys amb un ritme 
frenètic, per la pandèmia, que ha 
trencat els esquemes de la manera 
de treballar a la casa, ja no tant de no-
saltres perquè ens vam estrenar amb 
la crisi sanitària. Han estat dos anys 
de reinventar-se, afrontar la incerte-
sa, el risc sanitari, de saber aplicar 
les consignes sanitàries, tot i conti-
nuar fent funcionar el que toca al co-
mú. Però pensem que anem bé i no 
hem renunciat als nostres projectes, 
malgrat que sí que ens ha retardat 
coses. Els comuns vam tenir la pre-
sència al territori, els agents de cir-
culació, l’atenció a la gent gran, la 
neteja, etcètera. Van ser dos mesos 
molt intensos, tanmateix continu-
em amb les mateixes ganes i anem ti-
rant endavant els projectes que amb 
els quals ens vam comprometre.

–Quin impacte va suposar per la cor-
poració?
–Crec que hi pot haver una petita 
part positiva en el sentit que ens per-
met afrontar una situació complica-
da, tots des del mateix nivell, per la 
qual cosa ens vam recolzar els uns 
amb els altres. També va ser una èpo-
ca que vam poder estar molt braç a 
braç amb els agents, el que ens va 
permetre recuperar un bon ambi-
ent, ja que cal recordar que quan 
vam arribar al comú hi havia cer-
tes discrepàncies, i la pandèmia ens 
permet rectificar moltes coses i pen-
so que avui dia el clima de treball 
no té res a veure amb l’anterior i es-
tem contents. D’altra banda, la part 
més complicada va ser l’aturada de 
l’economia, que va comportar reper-
cussions negatives i vam perdre in-
gressos, tot i que és cert que a Escal-
des-Engordany tenim la sort que les 
finances estan en una bona situació 
econòmica gràcies a la construcció.

–Des del comú es van bolcar al 100% 
en les ajudes a la població. Com pre-
veu mantenir-les aquest any?
–Ho estem acabant de treballar, pe-
rò cal tenir en compte que les aju-
des a les famílies encara és vigents i 
tan sols és necessari actualitzar l’or-
dinació relativa a les empreses. En 
aquest sentit, pensem que ja no es-
tem en una dificultat tant compor-

cament, aquesta mena de comenta-
ris els considero ridículs, ja que si 
podem inaugurar una cosa abans de 
temps, molt millor.

–Entrant als projectes per aquest 
2022. Què va permetre desencallar la 
iniciativa de l’aparcament de l’Obac?
–El projecte ens el vam trobar sig-
nat per la corporació anterior i quan 
ho vam mirar vam considerar que 
podia portar molts problemes. Per 
començar es tractava d’una inver-
sió molt important que podia hipo-
tecar-ne d’altres a la parròquia per-
què s’enfilava entre els 12 i 15 mili-
ons d’euros, i hi figuraven algunes 
clàusules que ens esgarrifaven una 
mica, com per exemple que si quan 
finalitzi el termini marcat per fer 
l’obra, aquesta encara no està acaba-
da, la corporació ho perdria tot. Ve-
ient tot plegat, i sabent que es tracta 
d’un projecte necessari per Escaldes, 
vam decidir reprendre les converses 
amb els privats i intentar arribar a 
un altre acord, i així ho vam fer. I ara 
hem arribat a l’acord de plantejar-
ho com una concessió i això és geni-
al, el pàrquing hi serà i acabarà, al 
cap d’uns anys, sent propietat de la 
corporació.

–Escaldes-Engordany assoleix la de-
manda d’aparcament necessària?
–Quan hi ha moltíssima gent és com-
plicat, sobretot tenint en compte 
que a Andorra la Vella s’han perdut 
places, com les del Fener, però treba-
llem a ampliar la disponibilitat i ges-
tionar-la millor. A tall d’exemple, es-
tan a punt d’arribar uns panells que 
indicaran les places disponibles a ca-
da pàrquing, la qual cosa aportarà 
facilitats i evitarà que es facin cues, i 
també incrementem el nombre d’es-
tacionaments a l’aparcament del Fe-
ner 1 i tenim engegat el projecte de 
l’aparcament de l’Església, que tam-
bé aportarà una millora a la zona.

–D’altra banda, plantegen eliminar la 
mitja hora gratuïta seguint l’exemple 
de la capital?
–No, i tampoc tenim previst incre-
mentar els preus, ans al contrari, els 
vam abaixar perquè considerem que 
amb la situació econòmica que te-
nen les famílies no podem optar per 
apujar el preu dels serveis. Creiem 
que incrementar les tarifes dels pàr-
quings i eliminar la mitja hora gra-
tuïta no suposarà un efecte dissua-
siu perquè la gent deixi d’agafar el 
cotxe; hem de trobar altres alterna-
tives, com per exemple la proposta 
del transport per cable, tot i que som 
sabedors que es tracta d’una iniciati-
va a llarg termini.

–Com encaren els pròxims dos anys 
de mandat?
–Amb il·lusió i ganes, esperem que 
en el temps que ens queda puguem 
veure concretats tots els projectes 
engegats i que aquests puguin donar 
un servei als ciutadans i una millora 
a la parròquia, com l’ampliació dels 
aparcaments o el projecte Caldes per 
reactivar la part alta de la parròquia, 
entre altres. H

33 La cònsol major d’Escaldes-Engordany, Rosa Gili.

el seu propi programa i ens agrada 
poder nodrir-nos del que aportin en 
diferents projectes. Així, crec que 
ens portem bé amb ells, els vam do-
nar un despatx a la cinquena planta 
on fer feina, un espai que en altres 
mandats la minoria no tenia.

–Durant els darrers consells de co-
mú han tingut certes discrepàncies.
–Bé, és cert que últimament hem tin-
gut friccions a causa de certes decla-
racions fetes per l’oposició que con-
siderem que han estat fora de lloc, 
com per exemple la manca d’ante-
lació en la notificació de decisions, 
les divergències en qüestió de pri-
oritats, l’execució de projectes, en-
tre altres. M’agradaria que hi hagu-
és una mica de lleialtat, jo he estat a 
l’oposició i sé que a vegades és com-
plicat, però no tot s’hi val, per això 
tinc l’esperança que aquests episo-
dis siguin anecdòtics i puguem con-
tinuar. També vull fer una crida a te-
nir una oposició constructiva, que 
pensi en la parròquia i no en la me-
diatització de certes polèmiques que 
no hi haurien de ser.

–Els membres de Demòcrates van 
deixar entreveure que l’execució 
dels projectes plurianuals tenen una 
vocació electoralista.
–Crec que aquest comentari és d’una 
absurditat profunda perquè, since-
rament, si poguéssim acabar les co-
ses més ràpidament, asseguro que 
ho faríem, però els estudis, els termi-
nis i els processos administratius no 
depenen de nosaltres. A banda, cal 
recordar que ens vam presentar a les 
eleccions del 2019 amb un progra-
ma a quatre anys i una inversió de 20 
milions d’euros durant aquest perí-
ode i això és el que estem fent. Fran-

tant com la que teníem l’any passat 
i el 2020, per la qual cosa es modifi-
caran algunes subvencions, com per 
exemple la bonificació a les terras-
ses. Tot i això, seguim al costat dels 
comerciants i els empresaris perquè 
tirin endavant.

–Què li demana al 2022?
–Intensitat, la mateixa que hem tin-
gut des del primer dia i també espe-
ro que vagin sortint els projectes i 
tot segueixi el seu curs per millorar 
la qualitat de vida dels ciutadans, 
ja que tenim molts projectes enca-
minats que donaran vida i instal-
lacions a la parròquia. Li demanem 
que tota l’energia que posem en els 
projectes es vagi visualitzant, que 
prengui forma i passi de la teoria a 
la pràctica.

–En quin estadi es troben les relaci-
ons amb el Govern?
–Entenc que amb el Govern les re-
lacions són correctes i no hi ha cap 
problema i tenim comunicacions 
en l’àmbit institucional. Tanmateix, 
cadascú som com som i tenim unes 
prioritats diferents, però això no im-
pedeix que les relacions siguin total-
ment cordials i correctes. A banda, el 
cap de Govern també és un ciutadà 
escaldenc i nosaltres treballem per 
tots els habitants de la parròquia. En 
definitiva, tenim una bona relació.

–I amb els membres de l’oposició?
–Nosaltres sempre els hem volgut in-
cloure en tots els acords i traspassar 
de manera clara la informació ne-
cessària perquè considerem que re-
presenten una part molt important 
de la població escaldenca. És evident 
que no poden estar d’acord amb tot 
el que proposem perquè ells tenien 

«Faig una crida a una 
oposició constructiva, 
que pensi en la 
parròquia i no en 
la mediatització de 
certes polèmiques»

«En els pròxims dos 
anys esperem veure 
concretats tots els 
projectes engegats, 
com l’ampliació dels 
aparcaments»

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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The characteristics 
of the omicron va-
riant have led to a 
new adjustment of 
the action around 
the pandemic. He-

alth Minister Joan Martínez Benazet 
said yesterday that «as the incubati-
on period with omicron is getting 
shorter, the protocols have been 
adjusted.» Specifically, the days of 
isolation and surveillance to be fo-
llowed by people who are in contact 
with positives have been cut. This 
way, if the person has symptoms, 
they should confine themselves to 
an antigen test on a device - not a 
self-test. If it is negative, a TMA must 
be submitted immediately. And if 
this is also negative, those who are 
immunized will have to stay in pas-
sive surveillance for seven days - be-
fore there were 10 - while those who 
are not immunized will have to be 

SFGA / CESTEVE

33 The Minister of Health, Joan Martínez Benazet.

Health reduces days of isolation 
and vigilance to positive contacts
Delays in the delivery of TMA test 
results lead to an increase of 824 cases

Benazet points out that progress has been made on the 
formula for reducing the selling price of antigen tests
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CHANGE OF PROTOCOLS

of three days.
more than 5,000 active cases / In 

relation to the epidemiological da-
ta, Benazet reported that in the last 
24 hours 824 new positives had be-
en confirmed, a high figure and that 
according to the minister “should 
be taken with caution”, as well as all 
of the last days, by the delay in the 
delivery of the results fruit of the fai-
lure of one of the diagnostic machi-
nes of the laboratory. In fact, at the 
time of the appearance, there were 
still 988 tests pending update, alt-
hough Benazet was confident that 
the situation would stabilize over 
the weekend. So, next week, the Mi-
nistry of Health will break down the 
results day by day, depending on 
when the sample was taken, to pre-
sent a more reliable increase in dai-
ly infections.

In any case, this volume was an 
increase of 402 people in active ca-

ble» but that we must pay this toll 
because we want to keep the educa-
tion system open and attended». Re-
garding the vaccination campaign, 
the minister explained that 151,860 
vaccines had already been inocula-
ted, of which 37,157 were third do-
ses. And to close the health data, 
Benazet stated that the registered 
discharges totaled 27,872, and 144 
deaths from coronavirus

As a last resort, the minister no-
ted that «a lot of progress is being 
made» in negotiations with phar-
macies on limiting the selling price 
of antigen tests, and that «we belie-
ve that we have a formula that can 
be approved next week». A formu-
la that would require its approval 
by decree and that «would facilitate 
very affordable prices.» It should be 
remembered that Spain just a week 
ago limited the prices of TRA to 2.94 
euros per unit. H

ses, which yesterday amounted to 
5,009. Of these, eight were admit-
ted to the Hospital Nostra Senyora 
de Meritxell: three on the ground 
floor and five in the ICU, all ventila-
ted. This reduction, and the fact that 
all intensive care patients are infec-
ted with the delta variant, makes Be-
nazet remark that “these are good fi-
gures and point to what we thoug-
ht: the omicron variant is another 
covid, and has mutated as such the 
health impact is less”. However, he 
acknowledged that its high trans-
missibility implies «very high soci-
al impact.»

As for the school population, the-
re were 253 classrooms affected: 214 
in active surveillance - 29 total and 
185 partial - and 39 in passive. «We 
see once again that schools are the 
place where this wave is catching up 
with,» said the head of Health, who 
acknowledged that «it was predicta-

«We see once again 
that schools are the 
place where this wave 
is catching up wth. We 
have to pay this toll»

JOAN M. BENAZET
MINISTER OF HEALTH

isolated for four days - instead of se-
ven - when they will have to do anot-
her TRA, which even if it is negative, 
will keep them under passive survei-
llance for three days.

If the contact has no symptoms 
and is vaccinated, an antigen test 
should be performed 48 hours af-
ter the match with the infected per-
son, and should be kept under pas-
sive surveillance. If it is negative, it 
will have to stay under this survei-
llance for seven days - before it was 
10 -. However, if the vaccine has not 
been received, the person should 
also be vaccinated after 48 hours, 
and in the meantime, should be iso-
lated. If the result is negative, the 
contact must remain more isolated 
for four days - until now it was six -, 
and a second antigen test must be 
done, which in case of being nega-
tive, will allow them to break even, 
but keeping a passive surveillance 

There are 988 TMA 
tests pending, although 
the minister is confident 
that they will stabilize 
over the weekend
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T
his spring, the Generalitat 
de Catalunya will launch 
a popular consultation on 
the possibility of the Cata-

lan Pyrenees hosting the 2030 Win-
ter Olympics. whether or not to ap-
ply. If the result is positive, the 
will of the Catalan government is 
that Andorra should also be inclu-
ded and even cover the territory 
of Aragon and France. In this sen-
se, and following an interview in 
the country’s media, the Minister 
of Foreign Affairs of the Genera-
litat, Victòria Alsina, considered 
that the Principality is «an essenti-
al partner» in the project. «We are 
committed to an inclusive candi-
dacy that takes into account all the 
actors in the Pyrenees,» Alsina said 
in a tweet.

It should also be remembered 
that the Principality has always 
been very present in this possibi-
lity; The Minister of the Presiden-
cy, Economy and Business, Jordi 
Gallardo, already declared last Oc-
tober at the 32nd Business Meeting 

ACN/ALBERT LIJARCIO

33 Some skiers descend to the slopes of Masella, in La Cerdanya.

Catalonia will hold a referendum in 
the Pyrenees on the Winter Games
75% of the population sees it as positive and the Generalitat states that Andorra «is an essential partner»
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OLYMPIC CANDIDACY

The Principality has 
already shown on 
several occasions its 
willingness to be part of 
the project

in the Pyrenees that «the Govern-
ment has shown its willingness 
and desire» to form an Olympic 
candidacy. While acknowledging 
that the Principality will never be 
able to host a project of this nature 
alone, the President proposed the 
existing Andorran facilities for so-
me disciplines, especially those re-
lated to snow. In fact, in the intervi-
ew Alsina points out that Andorra 
is «a mountain country», referring 
to the organization of the finals of 
next year’s Ski World Cup and also 
praises the economic infrastructu-
re and current hotel and necessary 
for the proper functioning of so-
me games.

consulted, and also by 34% of the 
people from the Alt Pirineu and 
Aran vicariates interviewed. The 
citizens of the Pyrenees add to the 
challenges the improvement of he-
alth services, the strengthening of 
leisure services, the improvement 
of public transport and the halt of 
depopulation or the aging of the 
population, as well as the creation 
of employment.

HIGH KNOWLEDGE OF THE PROJECT / In 
general, there is knowledge of the 
project of the 2030 Winter Olym-
pics. 66% of Catalan society and 
82% of citizens of the Pyrenees are 
aware of it. 64.4% of spontaneous 
opinions about the Games among 
Catalan society, and 61.7% among 
the citizens of the Alt Pirineu and 
Aran, are positive, according to 
the survey. The favorable aspects 
in general (47.1%) and the potenti-
al economic improvement (10.3%) 
stand out. The vast majority of the 
population consulted agree that 
they would contribute to increa-
sing tourism and the visibility of 
the Pyrenees at an international le-
vel, especially in Aran, Pallars Jus-
sà, Pallars Sobirà, Alta Ribagorça 
and Alt Urgell and La Cerdanya.

On the other hand, for the de-
tractors of the project, the main 
reason for rejecting the Olympic 
event is the economic cost they 
would have (53% for Catalans and 
55% for the people of the Pyrene-
es) and the fact of not being percei-
ved as a priority. The creation of in-
frastructures that could be aban-
doned after the Games is the main 
risk perceived both by the territory 
(45%) and by Catalans in general 
(47%).

The environmental impact 
they could have been also one of 
the main concerns. Not having 
enough snow would be the second 
risk identified by 36% of those sur-
veyed in the Pyrenees, and in the 
case of Catalonia as a whole, this 
fear has 31% of respondents. It also 
highlights society’s concern that 
employment is precarious and 
temporary or that the tourism ge-
nerated by the Games is unsustai-
nable, according to RàdioSeu. H

The news of the spring referen-
dum coincides with the publicati-
on of a survey showing that 74.6% 
of the citizens of the High Pyrene-
es and Aran believe that the hol-
ding of a Winter Olympics would 
be «interesting» for the Pyrenees, 
while 20.7% think otherwise. It sta-
tes that 73.3% of Catalan society as 
a whole also consider the proposal 
to hold a Games in 2030 to be posi-
tive for the territory, and 68.1% be-
lieve that it would benefit the who-
le of Catalonia. Among the most va-
lued aspects are the improvement 
of infrastructure, promotion, in-
ternationalization and job crea-
tion. As for the concerns it raises, 
they mention the economic cost, 
the environmental impact and the 

legacy that will remain.
The survey was conducted on 

1,506 people, of whom 300 (one-
fifth of the total) are residents of 
the Alt Pirineu and Aran vicaria-
tes. The action has been commissi-
oned by the General Directorate of 
Analysis and Foresight, and has be-
en carried out to know the needs of 
the territory, the perception, inte-
rest and knowledge about the pro-
ject, as well as what opportunities 
and doubts identify. The poll was 
conducted between December 9th  
and 20th last year.

The end result shows that im-
proving infrastructure is the main 
challenge for the Pyrenees. This is 
stated by 25% of the people from 
all over Catalonia who have been 

The main concerns 
of the citizens are the 
economic cost, the 
environmental impact 
and the legacy
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La ludolingüística té dos nous con-
vidats a taula. Deixant enrere els 
passatemps en paper com els mots 
encreuats, l’autodefinit o les sopes 
de lletres, i els jocs de taula com 
l’Scrabble o l’Scattergories, les xar-
xes socials s’han omplert les darre-
res setmanes dels resultats dels ju-
gadors més fanàtics als dos jocs de 
llengua que ara triomfen: el Parau-
lògic i el Wordle Cat. El Paraulògic 
va ser el primer a guanyar adeptes 
a finals del darrer any, a banda de 
motivar l’adaptació del segon a la 
versió en català. Va ser creat per la 
plataforma RodaMots, una pàgina 
web que, cada dia, ofereix una pa-
raula amb el seu significat, l’ori-
gen i els usos. A més, està inspirat 
en l’Spelling Bee, del diari estatu-
nidenc The New York Times.

El funcionament del Paraulògic 
és d’allò més senzill: consta d’un 
rusc amb set lletres col·locades 
dins uns hexàgons i una barra on 
anar introduint les paraules. La lle-

rar dia a dia el resultat. Però el més 
interessant és que està motivant, 
d’una forma lúdica, l’ús del català 
i l’aprenentatge de nous mots dia a 
dia. Un fet d’allò més notable si es 
té en compte que segons el darrer 
informe anual de la Plataforma per 
la Llengua, tan sols el 32,4% dels 
gairebé 14 milions d’habitants als 
territoris on s’usa la llengua catala-
na en són parlants habituals. En el 
cas concret d’Andorra, la xifra era 
d’un 37,9% –en dades del 2018–. H

OCI
TWITTER / PARAULÒGIC

33 El joc del Paraulògic del darrer 20 de gener, amb 91 paraules disponibles.

A Andorra, només el 
37,9% dels habitats 
és catalanoparlant 
habitual, i el 32,4% al 
conjunt de territoris

El Paraulògic i el Wordle Cat han generat una 
competició pel coneixement dels mots en català

Els passatemps 
lingüístics d’ara

tra que ocupa l’espai central és obli-
gatòria i els mots han de tenir un mí-
nim de tres lletres. No obstant això, 
no tot s’hi val, i tal com indiquen els 
impulsors, no s’admeten noms pro-
pis, només paraules que figurin al 
Diccionari de la llengua catalana 
de l’Institut d’Estudis Catalans (DI-
EC). Així, l’objectiu és esbrinar tants 
mots com l’usuari sigui capaç de tro-
bar, i l’endemà s’oferiran totes les 
respostes. O potser es poden veure 
abans per part dels jugadors més hà-
bils que presumeixen de resultat a 
les xarxes socials.

Per la seva banda, Wordle Cat és 
l’adaptació al català del joc original 
amb el mateix nom i en anglès de 
Josh Wardle, i que actualment està 
disponible en diversos idiomes. En 
aquest cas, la finalitat és descobrir la 
paraula secreta del dia en els sis in-
tents disponibles. Així, després d’un 
primer intent a l’atzar, la mecàni-
ca et donarà pistes per tal que pu-
guis arribar a la paraula, de cinc lle-
tres, indicant amb color verd les lle-
tres escrites correctament, en groc 
les que es troben a la paraula però 

en una ubicació diferent, i en gris 
les que no hi són. D’aquesta mane-
ra, al final de la partida, el jugador 
obté una quadrícula de colors que 
pot recordar a les fitxes del Tetris, 
segons les lletres que hagi encertat 
o si és que esbrina la paraula amaga-
da d’aquell dia.

Ambdós jocs tenen l’al·licient 
competitiu generat per la publicació 
dels resultats a les xarxes socials, la 
facilitat d’un sistema de força curt, 
i l’autogeneració de ganes de millo-

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

DILLUNS, 24 DE GENER DEL 2022
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CERTIF ICAT DE

MANIPULADOR

D'ALIMENTS 

DC 19 DE GENER

DE 9H A 13H

DM 1  I  DC 2 

DE FEBRER 

DE 9H A 13H30

@

GESTIÓ I  

CONTROL DE LES

INSTAL.LACIONS 

DE RISC DE

PROLIFERACIÓ 

DE LA LEGIONEL.LA

CERTIF ICAT DE

MANIPULADOR

D'ALIMENTS 
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DE 9H A 13H
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Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Alta joieria precisa dependenta

Imprescindible idioma francès

Interessades enviar cv al mail:

cellini@andorra.ad
O contactar al tel:

+376 803 585

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.

DILLUNS, 24 DE GENER DEL 2022

elperiodic.ad
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I
bon Navarro deixa de ser l’en-
trenador del MoraBanc. Així 
ho va comunicar el club ahir 
al migdia, tot i que la decisió 

ja va quedar presa després de per-
dre davant el BAXI Manresa al Poli-
esportiu el dissabte a la tarda (79-
82). L’entitat tricolor va assenyalar 
que «el club va decidir anit [diu-
menge] cessar l’entrenador bus-
cant una reacció a l’equip després 
de la mala dinàmica de resultats. 
El nou entrenador serà el fins ara 
tècnic ajudant, i seleccionador na-
cional de bàsquet, David Eudal». 
Tanmateix, «el MoraBanc Andorra 
vol agrair la tasca i la professiona-
litat d’Ibon Navarro durant les tres 
temporades i mitja que ha estat 
entrenador del primer equip. So-
ta la seva direcció, el club va acon-
seguir èxits importants i la seva fei-
na quedarà per sempre a la història 
del club. Li desitgem molta sort, la 
mereix tota, en els següents reptes 
que afronti», va destacar el comu-
nicat del conjunt andorrà.

Les reaccions no es van fer espe-
rar a les xarxes socials, on el des-
content dels usuaris va ser el que 
va predominar. El tècnic basc va 
rebre un munt d’agraïments per 
part d’aficionats, tant de l’equip 
com de l’esport en general i, en-
tre d’altres, el president del Mora-
Banc, Gorka Aixàs, també va mani-
festar la seva opinió. «No es pot fer 
altra cosa que agrair-te de tot cor la 
feina feta Ibon. Vas arribar al club 
per fer-nos créixer i així ha estat. 
Els resultats, i no la feina, ens por-
ten a separar camins abans d’ho-
ra. Gràcies per tot!», va declarar el 
mandatari.

A Instagram, un extricolor com 
Dylan Ennis, actual jugador del 
Gran Canària i que va coincidir 

BCA /MARTIN IMATGE

33 A l’esquerra, Solana, Navarro i Aixàs en la presentació del tècnic basc ara fa tres temporades i mtja. A la dreta, Navarro en el duel contra el Manresa.

BCA /MARTIN IMATGE

Agur, Ibon
Ibon Navarro deixa de ser l’entrenador del MoraBanc en ser destituït després de perdre davant el BAXI Manresa

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@DavidSG26

BÀSQUET 3 MERCAT

amb Navarro l’any 2018, es va mos-
trar «en shock» per la notícia, que 
entrava en contraposició a la publi-
cació de David Eudal com a nou en-
trenador del club. El tècnic andor-
rà tan sols va rebre felicitacions, i 
molta sort, per part dels aficionats 
i usuaris de diferents plataformes, 
com la de l’actual jugador del PA-
OK BC Vlado Jankovic, també exju-
gador del MoraBanc.

Eudal, de 44 anys, va ser tam-
bé segon entrenador en l’etapa de 
Joan Peñarroya a la banqueta del 
Principat, on va arribar procedent 

del segon equip de Lliga EBA. El pri-
mer partit de l’andorrà com a tèc-
nic principal serà a l’EuroCup el 
pròxim dimecres, a la pista del Do-
lomiti Energia Trento, mentre que 
el seu debut a l’ACB tindrà lloc al 
WiZink Center contra el Reial Ma-
drid.

TEMPORADES AMB MOMENTS/Ibon Na-
varro, d’aquesta manera, aban-
dona el MoraBanc després de tres 
temporades i mitja amb moments 
per recordar. El basc va registrar la 
seva millor campanya a la Lliga En-

desa al Principat en la 2019-2020, 
amb un total de 15 victòries i 13 
derrotes (53,6%) , mentre que, en 
total, a la banqueta tricolor ha re-
gistrat 53 victòries i 62 derrotes en 
aquesta lliga domèstica. Tanma-
teix, a l’EuroCup, els tricolor van 
arribar a les semifinals la tempora-
da 2018-2019, i van assolir el top16 
les dues darreres. D’altra banda, la 
temporada passada a l’ACB, tot i les 
nombroses dificultats que va patir 
l’equip arran de les lesions i la co-
vid-19, es va fregar el play-off, dei-
xant grans sensacions. H

BCA /MARTIN IMATGE

33 Olumuyiwa consola Paulí després de perdre amb el BAXI Manresa.

La nova desfeta en lliga deixa l’equip tocat i en hores baixes

El MoraBanc va sumar la seva cin-
quena derrota consecutiva a la Lliga 
Endesa (Río Breogán, Casademont 
Saragossa, Surne Bilbao Basket, Bit-
ci Baskonia i BAXI Manresa) i actual-
ment es troba en l’avantpenúltima 
posició de la classificació amb cinc 
victòries i 12 derrotes. D’altra ban-
da, pel que fa a l’EuroCup, l’equip se 
situa quart del grup A, amb cinc vic-
tòries i quatre derrotes (dues conse-
cutives).

La imatge d’Oriol Paulí, plo-
rant, just acabar el darrer partit 
davant el BAXI Manresa, i conso-
lat per Tunde Olumuyiwa, va ser 
de les més dures que ha pogut pre-

senciar l’aficionat tricolor en els 
últims anys. La situació ha superat 
la del mal començament de cam-
panya, quan es van registrar qua-
tre derrotes consecutives, i ha pro-
vocat que Ibon Navarro sigui el pri-
mer a caure.

Des de la pretemporada fins 
avui dia, el discurs de l’entitat s’ha-
via basat en una paciència contí-
nua per justificar els alts i baixos 
constants de la plantilla. L’arriba-
da de bastants cares noves a l’estiu 
va plantejar un context d’adapta-
bilitat, que no s’ha acabat de con-
solidar. Gairebé tots els jugadors, 
llevat de Codi Miller McIntyre, han 
estat assenyalats en algun moment 
de la temporada a causa del seu 

rendiment, deixant una ombra del 
que es preveia que serien en arri-
bar a la disciplina tricolor.

La direcció tècnica continua es-
perant més de jugadors com Ma-
rio Nakic, Conor Morgan, Drew 
Crawford o Amine Noua, men-
tre que altres com Mekel o Jelínek 
s’han passat més temps a la infer-
meria que a la pista. A les lesions 
de llarga durada com aquestes últi-
mes o la de Tyson Pérez es va sumar 
la situació ocasionada per la co-
vid-19, que encara va minvar, més 
si cap, les capacitats de l’equip. 
D’aquesta manera, i amb el can-
vi la banqueta, el MoraBanc bus-
ca capgirar una situació que ha fet 
tornar els fantasmes de la LEB. H

D.S.
ESCALDES-ENGORDANY

«Vas arribar al club per 
fer-nos crèixer, i així ha 
estat. Els resultats, i no 
la feina, ens porten a 
separar camins»

GORKA AIXÀS
PRESIDENT DEL MORABANC
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SBX 3 COMPETICIÓ

Estevez assoleix la 9a posició a 
la Copa d’Europa de Reiteralm

L’
estació austríaca de Rei-
teralm va acollir ahir la 
Copa d’Europa de boar-
dercross, amb Maeva Es-

tevez i Mario da Cruz, que van fina-
litzar 9a i 48è, respectivament. Des-
prés de la suspensió de les curses del 
dissabte pel mal temps, finalment 
es van poder disputar les rondes pre-
vies i la competició per tenir els pri-
mers posicionaments europeus, do-
nat que amb la suspensió de les cur-
ses de Puy St. Vincent (8-9 de gener) 
i la primera d’abans d’ahir a Reite-
ralm, la d’ahir va ser finalment la pri-
mera cita de la Copa d’Europa de la 
temporada.

Pel que fa a les curses, en dones Es-
tevez va assolir la 9a posició en una 
jornada on no va haver-hi qualifica-
cions, sinó que directament es va pas-
sar a les rondes. A la primera de l’an-
dorrana, en els vuitens de final i sent 
tres corredores, va sortir tercera, pe-
rò al segon peralt, fent un intern, es 
va situar segona, i després va voler 
mantenir, sense posar-se en perill, 
la posició, evitant caigudes i ensurts 
per classificar-se en aquesta posició.

La classificació final de la primera 
ronda va deixar l’australiana Amber 
Essex com a primera, Estevez en se-
gona posició i com a tercera l’austría-
ca Lara-Kristin Stockreiter. A la sego-
na ronda (quarts de final), la tricolor 
va competir novament contra Essex, 
a més de l’alemanya Florina Pohl i 

33 Da Cruz i Estevez a Reiteralm.

FAE

Mario Da Cruz és 48è en no poder superar la primera ronda dels setzens de final al mateix escenari

la francesa Margaux Herpin, sortint 
tercera, i de nou fent un bon intern 
es va col·locar segona, mentre que en 
la sortida del tercer es va situar pri-
mera. No obstant això, en l’entrada 
del quart peralt una acció va fer fre-
nar a Estevez, que va perdre velocitat 
i va ser superada, quedant, amb foto 
finish, tercera. Estevez és, igualment, 
9a en la general de la Copa d’Europa, 
amb 29.00 punts, i la seva pròxima 
competició serà la Copa del Món de 

Cortina d’Ampezzo, els dies 28 i 29 
de febrer.

«L’objectiu era surfejar intel-
ligentment, no forçosament entrar 
al joc i arriscar perquè tenim al cap 
els Jocs», va comentar la tricolor en 
acabar la jornada, mentre afegia que 
«ha sigut una llàstima no haver po-
gut avançar més, però tenim el cap 
clar, sé que estic anant de pressa i al 
màxim per afrontar la pròxima Co-
pa del Món». 

Per la seva part, Mario da Cruz 
també va competir ahir, en la matei-
xa Copa d’Europa, on finalment va 
ser 48è. L’andorrà no va poder supe-
rar la primera ronda dels setzens de 
final, on va lluitar contra el letó Drew 
Powell, l’holandès Lars Weerman i 
l’australià Declan Dent. La pròxima 
cita de l’andorrà serà la Copa d’Eu-
ropa de Dolni Morava, a la República 
Txeca, el 2 i 3 de febrer, ja que la cita 
prevista per a abans, les Copes d’Eu-
ropa d’Isola 2000, han quedat sus-
peses. «Per ser la primera Copa d’Eu-
ropa i amb gent de Copa del Món ha 
anat bastant bé, encara que no he 
passat el KO», va dir Da Cruz. H

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND

FAM

33 Sebastià en el podi femení.

Laia Sebastià i David Prades 
s’imposen a la XXV Cronoescalada

La corredora de la Federació Andor-
rana de Muntanyisme (FAM) Laia Se-
bastià, en categoria femenina, i Da-
vid Prades en categoria masculina, 

El Pas de la Casa acull la quarta prova de la Park Piolets Copa d’Andorra 2021-2022

MUNTANYA 3 CURSA

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

van ser els guanyadors de la quarta 
prova de la Park Piolets Copa d’An-
dorra 2021-2022 que va tenir lloc du-
rant el cap de setmana al Pas de la Ca-
sa. La 15a edició de la Cronoescalada 
Nocturna del Pas de la Casa, organit-

zada pel Club Pirinenc Andorrà, va 
recuperar la tradició de fer-la de nit, 
després d’un any fent-la diürna. Una 
trentena de participants van com-
pletar un recorregut exigent de for-
mat vertical amb una pujada des del 
poble del Pas de la Casa (TC de qua-
tre places) fins al Coll Blanc, amb un 
desnivell positiu de 420 metres.

Sebastià es va endur la victòria 
completant la prova en un temps fi-
nal de 22.15. Les també andorranes 
Sisi Hinterreitner i Anna Albalat van 
completar el podi femení en sego-
na i tercera posició, amb uns temps 
finals de 22.53 i 25.24, respectiva-
ment. 

Per la seva part, Prades va ser 
el gunayador de la Cronoescala-
da Nocturna completant la pujada 
al Coll Blanc en un temps final de 
18.25, mentre que Ignasi Ferrer va 
assolir la segona plaça, finalitzant 
la cursa en un crono de 18.30. Final-
ment, Cristian Cofine va completar 
el podi masculí en tercera posició i 
un temps de 19.45. H

ESQUÍ 3 PARA-ALPÍ

Els Campionats del Món de Lille-
hammer (Noruega) van arribar 
ahir al seu final per a l’Esquiador 
de la Federació Andorrana d’Es-
quí (FAE) Roger Puig, amb la ce-
lebració de la cursa del paral·lel. 
L’andorrà va aconseguir un nou 
top10 per tancar uns Mundials 
molt bons per a ell. Puig va ser 10è 
a les classificatòries de la seva lí-
nia, a només 0.21 de la classifica-
ció per a les finals, on entraven els 
vuit millors. Amb tot, el top10 as-
solit confirma les altes prestaci-
ons de l’esquiador del Principat 
en aquests Mundials, el que li do-
na «molta força i motivació per a 
la pròxima gran cita de la tempo-
rada, com són els Jocs de Pequín».

«Ha estat molt just. He quedat 
molt a prop del vuitè, i he estat el 
primer que ha quedat a més d’un 
segon del guanyador, i he quedat 
10è. En canvi, per l’altre traçat, 
estaven amb dos segons i poc de 
marge. Estem molt contents per-
què ha sortit una bona mànega, 
però amb la  llàstima de no haver-
nos pogut classificar», va declarar 
Puig en acabar les curses. H

Puig tanca 
els Mundials 
amb una gran 
10a posició

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

33 Puig a Lillehammer.

FAE

«L’objectiu era surfejar 
intel·ligentment, no 
forçosament entrar al 
joc i arriscar perquè 
tenim al cap els Jocs»

«Per ser la primera Copa 
d’Europa i amb gent de 
Copa del Món ha anat 
bastant bé, encara que 
no he passat el KO»

MAEVA ESTEVEZ

MARIO DA CRUZ

RIDER

RIDER

ATLETISME 3 PROVA

L’atleta de la Federació Andorra-
na d’Atletisme (FAA) Duna Vinals 
va aconseguir un nou rècord na-
cional d’Andorra a la prova dels 
400 metres, mentre disputava el 
Meeting Ibercaja Ciudad de Sa-
ragossa. La jove competidora an-
dorrana va aturar el crono en un 
temps de 58.98, millorant el seu 
59.81 que havia assolit feia sols 
dues setmanes. Viñals segueix 
mostrant la seva gran progres-
sió, ja que l’atleta del Principat 
encara es troba en la categoria 
sub-18 de primer any. H

Rècord 
nacional de 
Viñals en els 
400 metres

EL PERIÒDIC
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33 Viñals a Saragossa.

FAA

breus
L’FC Andorra salva 
un punt al Nacional

Del Rio, 19a, i Grioche, 
50è a Oberstdorf

FUTBOL 3L’FC Andorra no està fi 
en aquest inici d’any, i en la visi-
ta del Costa Brava a l’Estadi Naci-
onal només va poder sumar un 
punt en un partit ple de desgrà-
cies i de lesions (0-0). Als pocs mi-
nuts de trobada, Roger Riera va 
entrar en substitució del lesio-
nat Pedraza, però el català va ser 
expulsat, deixant l’equip amb 10 
homes. A l’infortuni de Pedraza 
i de Riera i es va sumar la lesió de 
Carlos Martínez, que va estar a la 
gespa poc més de 15 minuts.

ESQUÍ 3A Oberstdorf (Alemanya) 
es va disputar la segona jornada 
de la Copa d’Europa OPA amb la 
presència de Gina del Rio i Quim 
Grioche en competició, dins de 
la categoria sub20. Als 15 quilò-
metres mass start femenins en 
categoria júnior, Del Rio va fina-
litzar en la 19a posició amb un 
crono de 43.35,8, a 2.16,7 de la 
vencedora. Per la seva part, Gri-
oche va ser 50è a la cursa dels 30 
quilòmetres mass start amb un 
crono d’1.24.00,1, a 6.56,3.
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FUTBOL 3 COPA CONSTITUCIÓ PROTECVALL 2022

Extremenya-Engordany i
Atlètic Escaldes-Inter, duels a 

les semifinals

XAVI MIRÓ / FAF

XAVI MIRÓ / FAF

33 Marc Andrés, autor del gol del Restaurant Manacor UE Extremenya.

33 Edu Peppe i Ouré en el partit entre Penya Encarnada i Engordany, ahir al CE La Massana.

E 
ls quarts de final de la Co-
pa Constitució Protecvall 
s’ha viscut en una jorna-
da de diumenge de sorpre-

ses i emoció. L’Extremenya és l’únic 
equip de la Lliga Unida que segueix 
viu. L’Atlètic d’Escaldes ha superat un 
complicat emparellament amb la UE 
i a la tarda, Inter i Engordany van ne-
cessitar la pròrroga per imposar-se a 
FC Santa Coloma i Penya Encarnada, 
respectivament.

REST. MANACOR UEE 1             
CE CARROI 0

El Restaurant Manacor es converteix 
en lúnic supervivent de la Lliga Uni-
da en superar per la mínima (0-1= el 
cuer de la Lliga Multisegur, el Carroi, 
en un duel ple d’alternatives a les dues 
àrees, principalment a la segona part.
En un primer temps sense gaire feina 
per als porters, el Carroi va ser el domi-
nador als primers minuts i va protago-
nitzar alguna ocasió de perill com un 
xut llunyà de David Ramon al minut 7 
que va sortir fora per ben poc.
El domini de l’equip de Primera, pe-
rò, es va anar disolent amb el pas dels 
minuts i el Restaurant Manacor, més 
fresc en els últims minuts, va posar-se 
per davant en el marcador al minut 
43. Va ser en una bonica combinació 
entre Diego Marinho i Marc Andrés 
dins l’àrea que va culminar aquest úl-
tim amb un xut ras, a la base del pal.
Amb l’1-0 es va arribar al descans. A la 
represa, amb el marcador a favor, el 
Restaurant Manacor es va trovar més 
còmode sobre el terreny de joc i fins i 
tot va tenir opcions d’ampliar les di-
ferències buscant les pilotes llargues 
a Diego Marinho. El punta de l’Extre-
menya ben a prop va estar de marcar 
al minut 51, en un mà a mà amb Beja-
rano al qual el porter del Carroi va es-
tar ràpid per refusar a córner.
Li va costar al Carroi arribar amb pe-
rill a l`área. Per ben poc no va rematar 
de cap Rafa Martins una pilota al punt 
de penal que li venia perfecta.
Ja al 85, Marinho, un malson per a la 
defensa del Carroi, va fer un eslàlom 
fins plantar-se de nou davant un Be-
jarano superb que de nou va evitar la 
sentencia.
Amb tot, el Restaurant Manacor va 
estar impecable en defensa l’assetja-
ment del rival als últims minuts i pas-
sa a les semifinals.

ATLÈTIC CLUB ESCALDES 2    
UE SANTA COLOMA 0

Atlètic i UE Santa Coloma disputaven 
una eliminatòria entre dos candidats 
a aixecar el títol.

Els colomencs van tenir la prime-
ra, amb una acció de Faysal, que mar-
xava de dos defenses, però que rema-
tava al cos del porter.

Ara, però, l’acció acabava amb un xut 
des de la distància de Rui Beja, que sor-
tia fregant l’escaire.

Ja a les acaballes, doble oportu-
nitat per l’Inter. Acció a l’interior de 
l’àrea que resolia amb una gran estira-
da Adri Muñoz. La jugada continuava 
fins que Gerard Artigas rematava alt.

Amb empat a 0 al final dels 90 mi-
nuts, torn per la prorroga. La va tenir 
l’Inter amb una rematada de cap d’Ar-
tigas que sortia desviada.

A l’últim minut de la prorroga, pe-
rò, apareixia Gerard Artigas. Acció des 
de la banda dreta, i el davanter, que ac-
tuava de 9 per marcar el gol que aca-
baria classificant l’Inter per les semifi-
nals, on ja l’esperava l’Atlètic.

PENYA ENCARNADA 
D’ANDORRA 0                                 
UE ENGORDANY 0

L’Engordany va tenir un duríssim ri-
val davant, tot i ser un equip de la Lli-
ga Unida. El Penya Encarnada d’An-
dorra el formen jugadors que venen 
de la máxima categoría del futbol an-
dorrà com ara Molina, Ivan Perianez, 
Edu Peppe, Camara, Aguilar, Maicon 
o Sergi Crespo.

En una primera part de poques 
ocasions, cal destacar dos ocasions de 
Mirabaje per a l’Engordany: un xut 
massa alt al minut 21 i una falta di-
recta de gran execució que es va esta-
vellar al pal.

El Penya Encarnada, al contraatac, 
també va mostrar perill, sobretot en 
una que va tenir a Aguilar com a pro-
tagonista. El seu xut llunyà a punt va 
estar de sorprendre Cortaberria, que 
va refusar amb problemes a córner.

El Penya Encarnada gairebé no va 
patir problemes per defensar l’empat 
inicial en la segona part però l’esgota-
ment físic va ser clau en la pròrroga, 
a la qual l’Engordany es va imposar 
amb claredat. 

Va avisar Ouré al minut 93 amb un 
xut al pal.

Just quan es complia el minut 100, 
Daikha va inaugurar el marcador en 
rematar a dins una passada enrere de 
Minutella.

El 0-2 va arribar al minut 113. Gran 
incursió de fall per la banda dreta i la 
seva centrada la toca amb la punta de 
la bota Maneiro per marcar el propia 
meta.

I al 118, Lankar va signar la sentencia 
després d’una gran jugada individual.

PRÒXIMA RONDA (SEMIFINALS)
La próxima ronda de la Copa Consti-
tució Protecvall, les semifinals, tin-
dran lloc el cap de setmana del 6 i 7 
d’abril. Els encreuaments de semifi-
nals són, per una banda el Restaurant 
Manacor Extremenya-UE Engordany 
i Atletic Club d’Escaldes-Inter Club 
d’Escaldes. H

Poc després, una de nova per la UE. 
Servei de cantonada que Borja rema-
tava per sobre el travesser.

L’única clara de l’Atlètic, però, va 
acabar dins. Falta des de molt lluny 
que picava Cisteró, i que enviava al 
fons de la xarxa per fer pujar l’1-0 que 
servia per arribar al descans.

Al segon temps, buscava l’empat la 
UE Santa Coloma. Makoma ho prova-
va des de lluny, però Àlex Ruiz inter-
venia en dos temps per evitar el gol.
Passaven els minuts i els groc i negres 
continuaven amb la porteria entre ce-
lla i cella. Passada l’hora de joc, era el 
torn d’El Kabbou, que a la mitja volta 
rematava massa creuat.

En temps afegit, i amb la UE bus-
cant desesperadament forçar la pror-
roga, arribava la sentència per l’At-
lètic. Montano, des de la frontal, en-
viava un xut que tancava el partit i 
l’eliminatòria a favor dels escaldencs, 
que ja son equip de semifinal.

INTER CLUB ESCALDES 1        
FC SANTA COLOMA 0

Els dos equips que la temporada pas-
sada van caure a les semifinals es ve-
ien les cares en molt més que una eli-
minatòria.

Als 15 minuts de joc, primer xut a 
porta del partit. Va ser per l’Inter. Una 
acció ofensiva que volia culminar a la 

mitja volta Artigas, però intervenia 
Adrià Muñoz sense problemes.
Ho continuava provant l’equip de Fe-
de Bessone. Al minut 33, nova ocasió 
per inaugurar el marcador. Artigas 
tornava a provar fortuna des de l’inte-
rior de l’àrea, però en aquesta ocasió, 
Muñoz treia un peu providencial per 
mantenir l’empat a 0.

A la segona meitat, el FC Santa Co-
loma va buscar la seva. Virgili, prova-
va fortuna amb una internada des de 
la banda dreta. Una rosca que provo-
cava la intervenció de Josep Gomes.

De seguida, tornava a arribar amb 
perill l’equip colomenc. De nou el pe-
rill arribava de la bada dreta de Virgili. 

El Restaurant Manacor, únic supervivent de Segona en superar el Carroi. La UE Santa Coloma, eliminat per 
l’Atlètic. Inter i Engordany necessiten la pròrroga per vèncer Santa Coloma i Penya Encarnada
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Continuarem 
sota la influència 
de l´anticicló. 
Continuarem amb 
un temps estable i 
assolellat.

Demà el centre 
d´altes pressions es 
situarà sobre França, 
mantenint l´estabilitat 
atmosfèrica a tot el 
territori.

Estable i
assolellat
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PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

HARRY POTTER Y LA PIEDRA FILOSOFAL  19.00

HARRY POTTER Y LA CÁMARA SECRETA    22.00 

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS PERDIDAS  19.15  22.15 

EL MÉTODO WILLIAMS   19.00  22.00

AGENTES 355  18.30  21.30

SCREAM  20.00   22.30

LUNÁTICOS 17.15

CANTA 2 17.30

HARRY POTTER Y LA PIEDRA FILOSOFAL EEEE
HARRY POTTER Y LA CÁMARA SECRETA EEE
EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS PERDIDAS EEEE
EL MÉTODO WILLIAMS EEE
AGENTES 355 EE
CANTA 2! EEE
SCREAM EEE

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Un jove i ambiciós firant amb un 
innegable talent per manipular la 
gent amb unes poques parau-
les ben triades, es compinxa amb 
una piscòloga que encara és més 
perillosa que ell.

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS 
PERDIDAS

ESTRENA

3 EL MÉTODO WILLIAMS

El film narra la història de Richard Willi-
ams, un pare inassequible al desànim 
que va ajudar a criar a dos de les ateletes 
més extraordinàries de tots els temps.

3 AGENTE 355 3 DELICIOSO

Quan una arma ultrasecreta cau en 
mans d’uns perillosos mercenaris, 
l’agent  especial de la CIA, Mason «Ma-
ce» Brown, ha d’unir forces amb altres 
agents per a una missió letal.

França, segle XVIII. En les albors de la Re-
volució Francesa, el prestigi d’una casa 
noble depèn sobre tot de la qualitat de la 
taula. Quan el talentós cuiner Manceron 
és despetxat pel Duc de Chamfort perd 
el gust per cuinar i decideix tornar a casa, 
al camp. Allà coneix la misteriosa Louise, 
que li torna la passió per la cuina.

3 HARRY POTTER Y LA PIEDRA 
FILOSOFAL
El dia en que compleix onze anys, Har-
ry Potter descobreix que es fill de dos 
mags dels que ha heretat poders mà-
gics. A la escola Hogwarts, on s’educa 
altres nens amb poders aprendra el ne-
cessari per arribar a ser un bon màgic.

3 SCREAM

Nova entrega de la franquícia de terror 
‘Scream’. Una dona torna a la seva ciutat 
natal per mirar d’esbrinar qui ha estat co-
metent una sèrie de crims misteriosos.

AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 PORTES OBERTES A L’ESTUDI DE MIQUEL MERCÈ
Portes obertes a l’estudi de Miquel Mercè.

DIA I HORA Dimarts 15 de febrer a les 19.00 h.
LLOC Avinguda de les Escoles, 18
ENTRADA Activitat gratuïta

3 PORTES OBERTES AL TALLER DE L’ARTISTA
ANGEL CALVENTE  
Visita guiada a la galeria i taller de l’artista Angel Calvente.

DIA I HORA Dijous, 10 de febrer a les 19.00 h.
LLOC Espai 29 Galeria d’Art - Taller
Av. del pessebre, 29   
ENTRADA Activitat gratuïta
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Transports
ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h
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Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dilluns 24 
F. del Pont 

Av. Meritxell 38 
Andorra la Vella

Tel. 801111

Dimarts 25
F. Carlemany

Av. Carlemany 83
Escaldes-Engordany

Tel. 805444

Dimecres 26
F. Roser Miró
C/ Maria Pla 14
Andorra la Vella

Tel. 867344

Dijous 27
F. Europea

Av. Carlemany 105
Escaldes-Engordany

Tel. 801868

SUDOKU  
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

07:00
Club Piolet

08:00
InfoNeu

13:00
Roda de premsa del Govern amb 
l’actualització de les dades sanità-
ries i les mesures adoptades per la 
Covid-19

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:15
Dia E

15:00
Informatiu migdia

15:30
Recull setmanal

16:05
Becaris

18:00
El Trànsit

18:30
Informatiu France 24

19:00
El Trànsit

19:10
Club Piolet

20:10
El cafè dels matins

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:15
Tot Lliga

21:30
Dia E

22:15
Roda de premsa del Govern amb 
l’actualització de les dades sanità-
ries i les mesures adoptades per la 
Covid-19

22:55
El cafè dels matins

23:25
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Roda de premsa13.00
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E. C.

Fa pocs dies que ha aterrat a la residència Sa-
lita per un període de pràctiques. S’hi sent 
molt a gust perquè li agrada més estar amb 
avis que amb nens. De moment vol ser auxi-
liar d’infermeria, tot i que l’objectiu és ser 
infermer. Un home en un món de dones, tot 
i que això està canviant.
 
–Què li fan fer a Salita?
–De moment observo i així aprenc com es 
fan les coses allà, perquè a cada lloc és di-
ferent. Bàsicament fem llits, higienes, du-
txem, preparem els àpats, la taula per dinar; 
sobretot el que fa un auxiliar a qualsevol 
lloc, però sense fer la cosa per la qual encara 
no estem qualificats.

–Se sent a gust?
–Sí, vaig fer pràctiques a l’escola bressol, i 
aquí és molt diferent, perquè m’agrada es-
tar amb la gent gran. Alguns són autònoms, 
parlen amb tu, tu pots parlar amb ells, hi 
pots conversar i intercanviar opinions. Hi 
estic força còmode i espero que no s’acabin, 
m’agraden molt.

–Per què li agraden més els avis que els 
nens?
–Perquè noto que em puc entretenir i els 
puc entretenir a la vegada, podem parlar o 
fer un tomb pel voltant de la residència.

–Com s’ha de ser per treballar amb avis?
–Has de ser una persona pacient, perquè ho 
fan tot a poc a poc, amable, educat, graciós 
en els moments que calgui, empàtic en al-
tres, però bàsicament has d’estar disposat 
a entregar-te a la gent gran, i sobretot els hi 
has de treure un somriure cada dia.

–Ho agraeixen?
–Sí, moltíssim. Ho notes amb la mirada, 
com et parlen, de vegades et fan un petó al 
braç. T’ho agraeixen de diferents maneres.

–Així, s’hi veu en el futur?
–Encara em falta molt per aprendre, però 
m’encantaria.

–A Andorra hi ha prou sortida o haurà de 
marxar fora?
–Aquí hi ha poques coses per estudiar, infer-
meria sí, encara no ho sé. M’hi vull quedar 

«Amb els avis noto que em puc 
entretenir i els puc entretenir»
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perquè n’estic enamorat, però si he de mar-
xar, ho faré.

–Es quedarà com a auxiliar o li agradaria ser 
infermer?
–M’agradaria ser infermer, perquè hi ha 
més sortides, tens més responsabilitat i has 
de reunir més qualitats.

–Com veu el fet que molta gent pensi que 
aquesta és una professió per dones?
–El treball, com els colors, no té sexe. El blau 
no és de l’home i el rosa no és de la dona. De 
fet, encara podrien treballar-hi més homes, 
perquè segur que ho poden fer amb les ma-
teixes qualitats, sense cap problema.

–Per tant, un home no necessita cap adap-
tació especial?
–No, tots som persones i cometem els nos-
tres errors, però no ens cal cap adaptació es-
pecial, clar que no. H

Víctor
Martínez
ESTUDIANT EN PRÀCTIQUES

Està cursant la 
formació d’auxiliar 
d’infermeria a Aixovall. 
Ara fa un mes de 
pràctiques a la 
residència Salita.

PER
Albert
Belis

DILLUNS, 24 DE GENER DEL 2022


	AN_CT_001S_BC00_24_01_22
	AN_CT_002S_BC00_24_01_22
	AN_CT_003S_BC00_24_01_22
	AN_CT_004S_BC00_24_01_22
	AN_CT_005S_BC00_24_01_22
	AN_CT_006S_BC00_24_01_22
	AN_CT_007S_BC00_24_01_22
	AN_CT_008S_BC00_24_01_22
	AN_CT_009S_BC00_24_01_22
	AN_CT_010S_BC00_24_01_22
	AN_CT_011S_BC00_24_01_22
	AN_CT_012S_BC00_24_01_22
	AN_CT_013S_BC00_24_01_22
	AN_CT_014S_BC00_24_01_22
	AN_CT_015S_BC00_24_01_22
	AN_CT_016S_BC00_24_01_22
	AN_CT_017S_BC00_24_01_22
	AN_CT_018S_BC00_24_01_22
	AN_CT_019S_BC00_24_01_22
	AN_CT_020S_BC00_24_01_22
	AN_CT_021S_BC00_24_01_22
	AN_CT_022S_BC00_24_01_22
	AN_CT_023S_BC00_24_01_22
	AN_CT_024S_BC00_24_01_22

